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Substantiva 2. skloňování 

 

Ke 2. skloňování patří podstatná jména: 
 ženského rodu graficky končící na -а/-я (школа, груша, неделя, армия, статья) 

 mužského rodu graficky končící na -а/-я (мужчина, юноша, дядя) 

 obecného rodu graficky končící na -а/-я (сирота, соня). 

 

 

 

Женский род 

Единственное число 

шкóла 

шкóлы 

шкóле 

шкóлу 

шкóлой 

шкóле 

грýша 

грýши 

грýше 

грýшу 

грýшей 

грýше 

недéля 

недéли 

недéле 

недéлю 

недéлей 

недéле 

áрмия 

áрмии 

áрмии 

áрмию 

áрмией 

áрмии 

  а  я  

  а  и  

  а  é 

  а  ю  

  а  ёй 

  а  é 

Множественное число 

шкóлы 

школ 

шкóлам 

шкóлы 

шкóлами 

шкóлах 

грýши 

груш 

грýшам 

грýши 

грýшами 

грýшах 

недéли 

недéл  

недéлям 

недéли 

недéлями 

недéлях 

áрмии 

áрмий 

áрмиям 

áрмии 

áрмиями 

áрмиях 

  а  и  

  а éй 

  а  я м 

  а  и  

  а  я ми 

  а  я х 

   

 

 

Мужской род 

Единственное число 

му  и на 

му  и ны 

му  и не 

му  и ну 

му  и ной 

му  и не 

ю ноша 

ю ноши 

ю ноше 

ю ношу 

ю ношей 

ю ноше 

дя дя 

дя ди 

дя де 

дя дю 

дя дей 

дя де 

Множественное число 

му  и ны 

му  и н 

му  и нам 

му  и н 

му  и нами 

му  и нах 

ю ноши 

ю ношей 

ю ношам 

ю ношей 

ю ношами 

ю ношах 

дя ди 

дя дей 

дя дям 

дя дей 

дя дями 

дя дях 
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Общий род 

Единственное число 

 иро á 

 иро ы  

 иро é 

 иро ý 

 иро óй 

 иро é 

 óня 

 óни 

 óне 

 óню 

 óней 

 óне 

Множественное число 

 ирó ы 

 ирó  

 ирó ам 

 ирó  

 ирó ами 

 ирó ах 

 óни 

 он / óней 

 óням 

 он / óней 

 óнями 

 óнях 

  

  

Komentáře ke 2. skloňování substantiv 
1) Vzor школа platí pro všechna substantiva ženského rodu s grafickým zakončením -а 

(машина, стена, сестра, подруга, невеста, суббота, Марина, Галина). Vzor груша platí 

pro všechna substantiva ženského rodu s grafickým zakončením -ча, -жа, -ша, -ща, -ца 

(свеча, госпожа, Маша, Польша, афиша, тёща, чаща, учительница, тигрица).  Vzor 

неделя platí pro všechna substantiva ženského rodu s grafickým zakončením -я (песня, 

яблоня, буря, Катя, Галя, Соня). Vzor армия platí pro všechna substantiva ženského rodu s 

grafickým zakončením -ия (экскурсия, полиция, станция, лекция, премия, Мария, София, 

Наталия, Чехия, Россия), avšak u všech těchto substantiv kmen končí na [j]: арми[ja], 

арми[jи] atd. Vzor статья platí pro všechna substantiva ženského rodu s grafickým 

zakončením -ья (семья, гостья, колдунья, свинья, Наталья, Дарья), avšak u všech těchto 

substantiv kmen končí na [j]: ста[т'jа], ста[т'jи] atd. 

 

2) Substantiva se zakončením na -га, -ка, -ха (нога, рука, муха) se skloňují dle vzoru 

школа, avšak z pravopisných důvodů v genitivu jednotného čísla a nominativu (akuzativu) 

množného čísla mají grafické zakončení -ги, -ки, -хи: ног  – ноги  (genitiv, jednotné číslo), 

нóги (nominativ (a   ativ), mno né číslo)  рук  – руки , рýки  мýха – мýхи, мýхи. 

 

3) V instrumentálu některých substantiv ženského rodu se vedle koncovek -ой, -ей, -ёй 

vyskytují koncovky -ою, -ею, -ёю, které však v současné ruštině jsou příznakem textu 

uměleckého stylu nebo celkové stylizace textu: свечой – свечою, зимой – зимою, неделей – 

неделею, землёй – землёю. 

Примеры из Национал ного корпу а ру  кого языка: 

 Но он тоже слышал стук и сам спускался со свечою навстречу. [Б. Л. Па  ернак. 

Док ор Живаго (1945-1955)] 

 Случаются такие дни зимою, Когда меня охватывает грусть. [Владимир Мол анов, 

Кон уэло Сегура. И дол ше века... (1999-2003)] 

 С каждою неделею все яснее обнаруживалась неспособность правительство обуздать 

большевиков. [Н. О. Ло  кий. Во поминания:  изн  и фило оф кий пу   (1968)] 

 Он упёрся подбородком в грудь, он не глядел на лугу, он не интересовался землёю под 

собою, он думал о чём-то своём, летя рядом с Воландом. [М. А. Булгаков. Ма  ер и 

Маргари а,  а    2 (1929-1940)] 
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  

4) Substantiva ženského rodu, jejichž kmen končí na sykavku (ж, ш, ч, ц) v instrumentálu 

mohou mít buď přízvučnou koncovku -óй (госпожа – госпожой, душа – душой, свеча – 

свечой, овца – овцой), anebo nepřízvučnou -ей (продажа – продажей, крыша – крышей, 

дача – дачей, улица – улицей). 

 

5) Vzor мужчина platí pro všechna substantiva mužského rodu s grafickým zakončením -а 

(мал  ишка, Дима), vzor юноша platí pro všechna substantiva mužského rodu graficky 

končící na -жа, -ша (раджа, Миша, рикша, Паша, Гриша, папаша), vzor дядя platí pro 

všechna substantiva mužského rodu s grafickým zakončením -я (Ваня, Вася, Женя, Сеня). 

 

6) Během skloňování některých substantiv ženského rodu v genitivu množného čísla dochází 

k výskytu vsuvných vokálů: 

 substantiva končící na -ка (книжка, доска, сказка) mají vsuvný vokál -о-/-е- (книжка – 

книжек, доска – досок, сказка – сказок) 

 substantiva končící na -ня (песня, вишня, черешня, спальня, деревня) mají vsuvný vokál -е- 

(песня – песен, вишня – вишен, черешня – черешен, спальня – спален, деревня – 

деревень) 

 substantiva, jejichž kmen končí na -л, -р, -м, -б, -г (капля, сестра, тюрьма, свадьба, 

серьга), mají vsuvný vokál -е-/-ё- (капля – капель, сестра – сестёр, тюрьма – тюрем, 

свадьба – свадеб, серьга – серёг) 

 . 

Dále si musím pamatovat, že v ruských substantivech typu пальма, фирма (srov. palma, 

firma) v genitivu množného čísla žádný vsuvný vokál není (oproti češtině): пальма – без 

пальм, фирма – без фирм  palma – bez palem, firma – bez firem. 

 

7) Některá substantiva ženského rodu s přízvučnou koncovkou -á mají ve množném čísle 

přízvučný kmen, což se graficky vyjadřuje písmenem ё: звезд  – звёзды (звёзд, звёздам, 

звёзды, звёздами, звёздах), слез  – слёзы (слёз, слез м, слёзы, слез ми, слез х), сестр  – 

сёстры (сестёр, сёстрами, сестёр, сёстрами, сёстрах). 

 


